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Zainspirowani seminarium w Ryni zorganizowanym niedawno przez
WPG S.A. nt. „Informacja przestrzenna i kataster jako podstawa
zarz¹dzania miastem i gmin¹” (któremu towarzyszy³y regaty ¿e-
glarskie) postanowiliœmy odwiedziæ jedn¹ z pracowni, gdzie zapoz-
naliœmy siê z autorskimi rozwi¹zaniami technicznymi przedsiêbior-
stwa. Pracownia Zastosowañ Numerycznych powsta³a w 1995 r. w
odpowiedzi na wzrost zapotrzebowania na opracowania numeryczne.

Ortofotomapa
 po polsku

Z Zenonem Parzyñskim, kierownikiem Pracowni Zastosowañ
Numerycznych Warszawskiego Przedsiêbiorstwa Geodezyjnego S.A.,

rozmawiaj¹ Anna Wardziak i Zbigniew Leszczewicz
Czym aktualnie zajmujecie siê w pracowni?

Zgodnie z za³o¿eniami g³ównym profilem naszej dzia³alnoœci s¹
opracowania numeryczne map zasadniczych, tematycznych, topo-
graficznych, planów archeologicznych, a tak¿e fotogrametria lotni-
cza (np. ortofotomapa) i naziemna (elewacje architektoniczne). Obec-
nie w pracowni wykonujemy mapê œrednich cen gruntów dla War-
szawy i województwa warszawskiego, mapê numeryczn¹ „War-
szawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu”, a tak¿e opracowa-

MAPA
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Ortofotomapa jest przekszta³conym zdjêciem lotniczym
lub satelitarnym, przy czym najczêœciej na ortofotomapê
sk³ada siê wiêcej ni¿ jedno zdjêcie. Przekszta³canie zdjê-
cia w ortofotomapê sk³ada siê z dwóch czêœci. Poniewa¿
zdjêcie jest rzutem œrodkowym, a mapa jest rzutem orto-
gonalnym terenu i ró¿nych obiektów z nim zwi¹zanych
na pewn¹ p³aszczyznê odniesienia, nale¿y w pierwszej
kolejnoœci przekszta³ciæ rzut œrodkowy na rzut ortogonal-
ny. Dalszym etapem jest wyeliminowanie wp³ywu deni-
welacji (ukszta³towania terenu), bowiem w rzucie œrod-
kowym po³o¿enie pionowe punktu (na wierzcho³ku wznie-
sienia, na stoku czy w zag³êbieniu) ma wp³yw na po³o-
¿enie jego obrazu na zdjêciu.

▼ Fragment ortofotomapy jednej z dzielnic Warszawy – Woli

MAPA

nie numeryczne „Studium uwarunkowañ i kierunków zagospodaro-
wania przestrzennego g miny Wieliszew”. W³aœnie otrzymaliœmy
zlecenie na wykonanie fotomapy dla Dzielnicy ¯oliborz.

Kto jest odbiorc¹ waszych map? Gminy?
Zleceniodawcy s¹ ró¿ni: gminy, dzielnice, ró¿nego rodzaju firmy.
Na przyk³ad zleceniodawc¹ studium dla gminy Wieliszew jest Biuro
Rozwoju w £odzi, które opracowa³o to studium na mapach topogra-
ficznych w skali 1:10 000. My
w pracowni przetwarzamy je na
postaæ numeryczn¹ obiektow¹
w formacie ARC/INFO. Pozwoli
to w przysz³oœci pod³¹czyæ bazê
danych do poszczególnych obiek-
tów znajduj¹cych siê na mapie.

A mapa cen gruntów war-
szawskich?

Mapa cen wykonywana jest drugi
czy trzeci raz z rzêdu na zlecenie
Urzêdu Wojewódzkiego w War-
szawie. Ma to byæ opracowanie
cykliczne – gminy wysy³aj¹ do
Urzêdu Wojewódzkiego kopie ak-
tów notarialnych, na podstawie
których s¹ tworzone specjalne karty na temat zawartych transakcji.
W 1997 r. zawarto ich 8,5 tys. i ka¿d¹ z nich nale¿y nanieœæ na mapê.
Bardzo czêsto, zw³aszcza na terenie województwa, jedyn¹ wska-
zówk¹ odnosz¹c¹ siê do „adresu” transakcji jest numer dzia³ki i obrê-
bu. W takim przypadku, aby nanieœæ transakcjê na mapê, trzeba
przejœæ przez dane z ewidencji gruntów. Z numeryk¹ bêdzie to mia³o
tyle wspólnego, ¿e wszystkie dane s¹ wprowadzane do komputera
i koñcowe opracowanie, czyli mapa powstanie w komputerze.
Tak jak w ka¿dym systemie – zbieranie danych zajmuje 80-90%
czasu i stwarza najwiêcej problemów.

Jak ostatecznie wygl¹da opracowanie graficzne takiej mapy?
Na podstawie naniesionych na mapê transakcji z konkretnymi cena-
mi oraz miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego zo-
stan¹ okreœlone rejony o zbli¿onych cenach za metr kwadratowy.
Bêd¹ one zamkniête granicami administracyjnymi, g³ównymi ulica-

mi lub drogami oraz granicami wynikaj¹cymi z ró¿nego przeznacze-
nia terenów w planie zagospodarowania. Ka¿dy z rejonów bêdzie
oznaczony kolorem, a na nim zostanie umieszczony diagram w po-
staci prostopad³oœcianu, którego wielkoœæ bêdzie zale¿a³a od warto-
œci jednego metra kwadratowego.

Z jak¹ dok³adnoœci¹ jeœli chodzi o lokalizacjê?
Tam, gdzie ewidencja gruntów jest odnowiona, udaje nam siê do-

trzeæ do wspó³rzêdnych. Na tere-
nie Warszawy dla ok. 90% trans-
akcji zosta³y okreœlone wspó³rzêd-
ne. Natomiast na terenie woje-
wództwa w wiêkszoœci przypad-
ków dok³adnoœæ lokalizacji odpo-
wiada dok³adnoœci graficznej, tzn.
na podstawie istniej¹cych map ewi-
dencyjnych (nak³adek) lokalizacja
transakcji jest przenoszona na ma-
pê topograficzn¹ w skali 1:25 000.

Czy wykonujecie jakieœ inne
prace dla administracji?

Poœrednio na zlecenie Urzêdu Wo-
jewódzkiego w Warszawie (jeste-
œmy podwykonawc¹), opracowu-

jemy granice Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu. Opra-
cowanie obejmuje ca³e województwo warszawskie, ³¹cznie z Warsza-
w¹. W efekcie powstanie obiektowa mapa numeryczna po³¹czona
z systemem, który pozwoli na zaznaczenie na mapie obszarów znajdu-
j¹cych siê w odleg³oœci mniejszej ni¿ np. 100 m od granicy chronione-
go krajobrazu. W takich obszarach prowadzenie dzia³alnoœci inwesty-
cyjnej jest zakazane lub w znacznej mierze ograniczone.

Sk¹d w waszej pracowni zainteresowanie ortofotomap¹?
Bêd¹c firm¹ geodezyjn¹ mamy ambicje wykonywaæ wszelkiego
rodzaju mapy. Nie bez znaczenia by³ fakt, ¿e w ramach programu
PHARE zosta³y wykonane zdjêcia lotnicze Polski w skali 1:26 000,
w tym wybranych miast w skali 1:5000, które mo¿na i trzeba
wykorzystywaæ. Na nasze zainteresowanie ortofotomap¹ wp³ynê³y
te¿ wyniki porównania cech istniej¹cych map w postaci tradycyjnej
(niezale¿nie od tego, czy te mapy s¹ na papierze czy na noœnikach
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▲ Zenon Parzyñski wyjaœnia tajniki tworzenia ortofotomapy

▲ Ortofotomapa z na³o¿on¹ ewidencj¹ i urz¹dzeniami podziemnymi

magnetycznych) i ortofotomapy. Te pierwsze charakteryzuje przede
wszystkim ró¿na dok³adnoœæ. Podczas ich tworzenia i uaktualniania
by³y u¿ywane ró¿ne narzêdzia, ró¿ne technologie pomiaru. W przy-
padku ortofotomapy nie ma szczegó³ów bardziej lub mniej dok³a-
dnie pomierzonych. Przecie¿ wszystkie zosta³y umieszczone na zdjê-

ciu z tak¹ sam¹ dok³adnoœci¹. Obecnie, przy wykorzystaniu nowo-
czesnej technologii (GPS do rejestracji po³o¿enia œrodka rzutów
kamery podczas ekspozycji oraz technik komputerowych), na pun-
ktach sygnalizowanych osi¹gane s¹ dok³adnoœci centymetrowe.
W przypadku naszego opracowania ostateczna dok³adnoœæ
wpasowania bloku w osnowê polow¹ wynios³a ±6,69 µm, co
odpowiada ±3,3 cm w terenie. Na punktach nie sygnalizowanych te
dok³adnoœci bêd¹ rzêdu kilkunastu, kilkudziesiêciu centymetrów.
Dok³adnoœæ ta zale¿y w du¿ej mierze od dok³adnoœci identyfikacji
szczegó³ów na zdjêciu. Ponadto nie ulega dla mnie w¹tpliwoœci, ¿e
nie wszystkie roboty, które – zgodnie z przepisami – powinny byæ
zg³oszone do oœrodka dokumentacji geodezyjnej i kartograficznej, s¹
rzeczywiœcie zg³aszane. Nie wszystkie wyniki pomiarów tereno-
wych trafiaj¹ do oœrodka w odpowiednim czasie i nie wszystkie
zostaj¹ od razu wkartowane na zasadnicz¹ mapê miasta. A gdy
w terenie nic siê nie buduje, nie wykonuje siê najczêœciej równie¿
pomiarów aktualizacyjnych. Widzia³em dane z ewidencji gruntów
na³o¿one na ortofotomapê. Ró¿nice pomiêdzy stanem faktycznym,
widocznym na ortofotomapie, a stanem uwidocznionym w ewiden-
cji gruntów wynosi³y nawet do kilkunastu metrów. Z kolei ortofoto-
mapê cechuje stuprocentowa aktualnoœæ na moment wykonania zdjêæ.
Poza tym na mapie tradycyjnej, zw³aszcza w miastach, liczba szcze-
gó³ów terenowych, ich zagêszczenie jest tak du¿e, ¿e na mapie
zasadniczej niewiele widaæ. Przy czym k³opoty z odbiorem maj¹ nie
tylko osoby z niewielkim doœwiadczeniem, ale tak¿e fachowcy. Z kolei
na ortofotomapie odfotografowany budynek wygl¹da dok³adnie jak
budynek w terenie. Ogl¹daj¹c ortofotomapê, mogê spróbowaæ roz-
ró¿niæ rodzaj zieleni, jej wysokoœæ, sposób ukszta³towania terenu,
a zw³aszcza sposób zagospodarowania terenu.
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Jak szybko mo¿ecie wykonaæ tak¹ mapê?
Czas zale¿y od wielkoœci terenu, skali opracowania. Od momentu
otrzymania zdjêæ (diapozytywów) wykonamy ortofotomapê w ci¹gu
kilku miesiêcy. W ogóle ortofotomapa jest technologi¹ najszybsz¹
do wykonania mapy terenu ca³ej gminy czy dzielnicy. Im teren
wiêkszy, tym czas relatywnie jest krótszy. ¯adna inna technika
wykonania mapy pod tym wzglêdem nie mo¿e siê z ortofotomap¹
równaæ. Wiêkszoœæ prac przy ortofotomapie wykonuje siê przy u¿y-
ciu komputerów. Komputery siê nie myl¹, nie strajkuj¹, nie choruj¹,
nie bior¹ urlopów, wykonuj¹ miliardy operacji na sekundê. Chcê tu
zwróciæ uwagê na jeszcze jedn¹ kwestiê: jednym z etapów poœred-
nich w tworzeniu ortofotomapy jest zbudowanie Numerycznego Mo-
delu Terenu (DTM), czyli odtworzenie w postaci numerycznej prze-
strzennego ukszta³towania terenu. Jest to etap niezbêdny i nie mo¿na
go pomin¹æ. Bez DTM nie ma ortofotomapy. Równoczeœnie DTM
mo¿na wykorzystaæ do innych celów. Standardowo wykorzystuje
siê go do budowy dróg (a w zasadzie g³ównie na etapie projektowa-
nia), w planowaniu przestrzennym, ³¹cznoœci (problem rozchodze-
nia siê fal i wysokoœci przeszkód terenowych – naturalnych i sztucz-
nych). Ostatnio bardzo du¿o mówi³o siê o DTM w zwi¹zku ochron¹
œrodowiska i zesz³oroczn¹ tragedi¹ – powodzi¹, ale mo¿na go te¿
wykorzystaæ rozpatruj¹c np. skutki hipotetycznej awarii zak³adu
chemicznego i mo¿liwoœci ewentualnego ska¿enia œrodowiska. DTM
mo¿e wspomagaæ dzia³ania wojska czy s³u¿b ratowniczych.

Z jak¹ dok³adnoœci¹ wysokoœciow¹ mo¿ecie wykonaæ taki
model?

W ortofotomapie Woli wykorzystaliœmy siatkê 10x10 m, która jest
stosunkowo gêsta i ma zapewniæ dok³adnoœæ wysokoœciow¹ miêdzy
0,5 m a 1 m. Dla celów ortofotomapy jest to dok³adnoœæ zupe³nie

wystarczaj¹ca. Natomiast jeœli trzeba osi¹gn¹æ dok³adnoœæ 5-10 cm,
nale¿y wzi¹æ pod uwagê skalê zdjêæ, liczbê pomiarów terenowych,
a g³ównie pieniêdzy i czasu.
DTM budowany jest na podstawie siatki pomierzonych punktów,
które program interpoluje, tworz¹c siatkê regularn¹. Teoretycznie
jesteœmy w stanie zapewniæ dok³adnoœæ, jak¹ kto sobie ¿yczy. Kwe-
stia dopasowania technologii. Technicznie jest dla mnie bez ró¿nicy,
czy siatka bêdzie co 10 m czy co 1 m. Musi tu byæ sensowne
po³¹czenie pracoch³onnoœci i kosztów z ewentualnymi zyskami do-
k³adnoœci i spe³nieniem ¿yczeñ zleceniodawcy.

Wspomnia³ Pan, ¿e DTM mo¿e byæ wykorzystywany m.in. do
symulacji zagro¿enia fal¹ powodziow¹. W jaki sposób?

Na DTM nale¿y „na³o¿yæ” matematyczny model rozchodzenia siê
fali, która ma swoj¹ dynamikê. Jest do tego potrzebne odpowiednie
oprogramowanie. W wyniku koñcowym tej operacji otrzymujemy
obszary, które zostan¹ zalane. Dok³adnoœæ identyfikacji tych obszarów
zale¿y od dok³adnoœci DTM i trafnoœci przyjêtych za³o¿eñ dla modelu
rozchodzenia siê fali.

Jakie oprogramowanie stosujecie do budowy ortofotomapy?
Wykorzystanych by³o kilka programów. MicroStation i GeoMapa
do zbierania danych, SiteWorks do zbudowania DTM, Phodis do
wykonania samej ortofotomapy. Tak wiêc trudno w tym wypadku
mówiæ o jednym oprogramowaniu. Zupe³nie inn¹ rzecz¹ jest sprze-
danie produktu koñcowego w formacie, jaki sobie ¿yczy zlecenio-
dawca.

Dotychczas wymienia³ Pan tylko zalety ortofotomapy. Czy rze-
czywiœcie ten rodzaj map jest bez wad?

Tak nie jest. Najwiêksz¹ wad¹ ortofotomapy jest to, ¿e nie wszyst-
kie szczegó³y s¹ na niej widoczne. Drzewo czy budynek zawsze
coœ zas³ania – Ÿród³o (zdjêcie) to jednak jest rzut œrodkowy. ¯eby
mieæ pe³n¹ treœæ, wszystkie szczegó³y na ortofotomapie, trzeba
wykonaæ skanowanie fragmentu mapy i wektoryzowaæ te niewi-
doczne kawa³ki, albo iœæ w teren i mierzyæ. Uwa¿am, ¿e jest to
najwiêksza wada.
Ortofotomapa jest lepsza ni¿ mapa zasadnicza pod wzglêdami, które
wymieni³em wczeœniej, natomiast jej nie zastêpuje. Wymaga nak³a-
dek z urz¹dzeniami podziemnymi, nie ma te¿ stanów prawnych.
Ortofotomapa równie¿ sporo kosztuje, ale wykonanie mapy od pod-
staw zawsze kosztowa³o. W tej chwili najwiêkszy problem, i jeden
z najdro¿szych etapów wykonania mapy, praktycznie nie istnieje –

▼ Katarzyna Nosal i Jolanta Popielarska nad studium zagospodaro-
wania przestrzennego gminy Wieliszew

▲ Maria Kêdziora podczas przetwarzania danych z autografu A10
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zdjêcia zosta³y wykonane, s¹ w CODGiK-u. Kilka miesiêcy i jest
ortofotomapa. Pozostaje wykonan¹ ortofotomapê wykorzystaæ.

GUGiK przecie¿ organizuje kursy w zakresie interpretacji zdjêæ
lotniczych, m.in. dla decydentów.

Interpretacja zdjêæ lotniczych to jest jedna rzecz (niew¹tpliwie po-
trzebna), a drug¹ rzecz¹ jest to, aby decydenci umieli, wiedzieli i
chcieli z tego skorzystaæ, np. przygotowuj¹c siê do podjêcia decyzji
o miejscowym planie zagospodarowania mogli sobie popatrzeæ: „Tyle
mamy naszego terenu, a tyle jest terenu prywatnego, w poprzednim
planie to by³ teren górniczy czy zwa³owisko, to trudno teraz przezna-
czaæ go na teren rekreacyjny”. W takim systemie wystarczy, ¿e
kliknê kilka razy mysz¹ i uzyskam informacje, które bêdê chcia³, i to
dla terenu ca³ej gminy. Trzeba tylko umieæ wydaæ odpowiednie
polecenia.

W krajach rozwijaj¹cych siê, np. w Afryce czy na Bliskim Wscho-
dzie, ortofotomapa jest rozwi¹zaniem tañszym. Natomiast u nas
ca³e szafy s¹ zapchane mapami analogowymi, robienie od zera
bêdzie zatem dro¿sze ni¿ korzystanie z istniej¹cych materia³ów.

Jest to jedna z najczêœciej podnoszonych kwestii: po co robiæ ortofo-
to, skoro s¹ ju¿ jakieœ mapy? Tylko ¿e w wiêkszoœci przypadków nie
ma ich w postaci numerycznej i jak zaczêlibyœmy wektoryzowaæ
„piêæsetki”, to okaza³oby siê, ¿e koszt jest porównywalny.

Jeœli ortofotomapa bêdzie robiona ze zdjêæ satelitarnych, to
bêdzie tañsza.

Tylko wtedy raczej nie mo¿na ju¿ mówiæ o mapach zasadniczych.
Ale kto powiedzia³, ¿e jedyn¹ mo¿liw¹ skal¹ dla ortofotomap jest
skala mapy zasadniczej? Twierdzê, ¿e mapa zasadnicza jest potrzeb-
na do konkretnego projektowania, a nie do przeprowadzania analiz.
Jest potrzebna projektantowi, który ze swoim projektem ma siê
zmieœciæ pomiêdzy danym krawê¿nikiem a budynkiem, i on musi
wiedzieæ, co jest pod ziemi¹. Natomiast do sprawdzania koncepcji,
gdzie, w jakim kierunku gmina powinna siê rozwijaæ, gdzie s¹ jakieœ

zagro¿enia, ska¿enia, nie jest niezbêdna mapa zasadnicza. Ortofoto-
mapa w mniejszej skali jest dedykowana raczej radnym, w³adzom
gminy, zarz¹dom, burmistrzom.

Jak wygl¹da wyposa¿enie sprzêtowe waszej pracowni?
Najwiêcej mamy komputerów Pentium 133 albo 166 MHz i 32 MB
RAM. Mamy skaner bêbnowy, ploter atramentowy HP 750 o roz-
dzielczoœci 300 dpi. Na tym sprzêcie zosta³a wykonana wiêkszoœæ
prac zwi¹zanych z ortofotomap¹. Ortofotomapa nie wymaga stacji
graficznych. Uwa¿am, ¿e pod tym wzglêdem jest doskona³¹ ofert¹
na polskie warunki. Aby j¹ wykorzystywaæ, wystarczy wyposa¿enie
w standardowy sprzêt (za taki uwa¿am dzisiaj komputery Pentium
133). Nie powinno to stanowiæ bariery sprzêtowej dla gminy.

Jakie oprogramowanie wykorzystujecie do prowadzenia ewi-
dencji gruntów?

W Ryni prezentowaliœmy wstêpn¹ wersjê systemu naszego autorstwa
WuPeG, który bêdzie zgodny z rozporz¹dzeniem z 17 grudnia 1996 r.
i bêdzie obejmowa³ zarówno czêœæ opisow¹, jak  i graficzn¹ ewiden-
cji gruntów. Czekamy na WuPeG-a, bo ma³o jest w tej chwili w Pol-
sce systemów do prowadzenia ewidencji gruntów i budynków z praw-
dziwego zdarzenia. Gdyby by³ odpowiedni system, to najprawdopo-
dobniej my z nasz¹ propozycj¹ byœmy siê nie pchali.

Czy WuPeG powstaje w oparciu o jak¹œ istniej¹c¹ na rynku
aplikacjê?

Nie, to jest nasze od zera. Dane opisowe i graficzne zgromadzone s¹
w bazie danych MS Access, a podsystem graficzny opracowany zosta³
w jêzyku Visual Basic. Autorem jest zespó³ analityczno-projektowy,
w sk³ad którego z jednej strony wchodz¹ informatycy, z drugiej zaœ
geodeci znaj¹cy problem ewidencji gruntów i budynków. Dopiero taki
zespó³ jest w stanie stworzyæ system, który powinien spe³niaæ wyma-
gania jednostek organizacyjnych zajmuj¹cych siê ewidencj¹.

Czy rysunek jest generowany z bazy, czy te¿ tylko towarzyszy
bazie?

Oczywiœcie, ¿e zmiana w grafice spowoduje konsekwencje w bazie
danych, a zmiana w bazie bêdzie uwidaczniana w grafice. Bez tego nie
jest mo¿liwe funkcjonowanie systemu, który obs³uguje ewidencjê.

Kogo zatrudniacie w pracowni, raczej geodetów czy informa-
tyków?

Barier¹ nie jest wykszta³cenie, ale u¿ytkowa wiedza informatyczna,
a w³aœciwie znajomoœæ jakiegoœ konkretnego oprogramowania. My
g³ównie pytamy o to, co kandydat umie, a nie, jaki ma papier. Skoñ-
czenie geodezyjnej szko³y czy politechniki nie jest g³ównym argumen-
tem, natomiast niew¹tpliwie nie jest przeszkod¹. W przedsiêbiorstwie
stosujemy tak¹ technikê, ¿e nowy pracownik przechodzi sta¿ w kilku
pracowniach, wtedy okazuje siê, do czego on tak naprawdê siê nadaje.
Mnie s¹ potrzebni ludzie znaj¹cy oprogramowanie, szybko siê ucz¹cy,
bo, tak jak w geodezji, kwestie informatyczne znacznie szybciej siê
zmieniaj¹ ni¿ technologiczne. Co roku s¹ nowe wersje programów.
I albo siê cz³owiek bêdzie uczy³, albo siê bêdzie cofa³.

Zdjêcia Anna Wardziak

Niektóre prace wykonane w pracowni:  ■  inwentaryzacja pomieszczeñ PKiN oraz
sporz¹dzenie systemu zarz¹dzania zasobami lokalowymi; ■  opracowanie mapy nume-
rycznej Zlewni Bezpoœredniej Jez. Zegrzyñskiego; ■   mapa hybrydowa (wektorowo-
-rastrowa) miasta Wroc³awia; ■  numeryczna mapa dla potrzeb metra na odcinku B14-
-B16; ■   mapa numeryczna do projektu Trasy Siekierkowskiej wraz z inwentaryzacj¹
zieleni w uk³adzie 3D; ■  geodezyjne opracowanie granic Mazowieckiej Strefy Ekono-
micznej „Technopark-Modlin”; ■  inwentaryzacja fotogrametryczna elewacji zewnêtrz-
nych obiektów zabytkowych w Piastowie; ■  fotomapa zmontowana ze zdjêæ lotniczych
wykonanych w ramach programu PHARE dla gminy Warszawa-Bia³o³êka; ■  za³o¿enie
i wdro¿enie informatycznej bazy danych ewidencji gruntów w systemie ISEG-M dla
gminy Warszawa-W³ochy.

▲ Katarzyna Nosal prezentuje wydruk z plotera


	geo-g-39 10
	geo-g-39 11
	geo-g-39 12

